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ایرادهای حقوقی به طرح صیانت 
ادامه از صفحه یک / دستور کار مرکز قرار گرفت و علاوه بر 
بررسی کارشناسی در دفاتر و گروه های تخصصی مرکز، جلسات 
متعدد کارشناسی و اســتماع نخبگانی با اشــخاص حقیقی و 
حقوقی )9 جلسه با بیش از صد نفر از نمایندگان کسب وکارها، 
صاحب نظــران، اتحادیه های صنفی، اتحادیه های پژوهشــی، 
نمایندگان نهادهای دولتی و حاکمیتی و اصحاب رسانه( برگزار 
شد که در نهایت ضمن اعلام لزوم قانونگذاری شفاف و موثر در 
این زمینه ایرادات اساسی بر طرح وارد و برای پیشبرد اصلاحات 
لازم ایرادات را در دو بخش به صراحت به رئیس کمیسیون طرح 
اعلان کردند. الــف( ایرادات وارده بر کلیات طــرح: 1-  ایرادات 
حقوقی قابل توجه در نقض اصول متعدد قانون اساسی، 2-  کم 
توجهی به ساختار تصمیم سازی و تقسیم وظایف فضای مجازی 
مصرح در حکم تشکیل شورای عالی فضای مجازی ابلاغی از سوی 
مقام معظم رهبری و اساســنامه مرکز فضای مجازی، 3-  عدم 
انتباع بر یک نظریه و مدل مفهومی مشــخص و ضعف انسجام 
درونی مفاد طرح، 4-  ارتباطات ضعیف میان عنوان طرح و مفاد 
طرح، 5-  ایجاد موانع مسیر شفافیت و پیش بینی پذیری اقتصاد 
در اقتصاد دیجیتال و زمینه سازی برای فرار سرمایه های داخلی، 
6-  امکان ایجاد رانت گسترده در کســب و کارهای دیجیتال، 
7-  اختیــارات نهادهای فراقانونی و بــدون نظارت، 8-  کاهش 
ســرمایه اجتماعی، 9- وجود نگاه تهدیدمحور و فضای مجازی 
در طرح و بی توجهی در فرصت هــا و آینده نگر بودن طرح. فقط 
کافی اســت به رئوس ایرادات وارده بر کلیات طرح نیم نگاهی 
داشته باشیم تا مشخص شود که طراحان چقدر از زمانه و عصر 
دیجیتال فاصله دارند. وقتی به صراحت در بخش ایرادات گفته 
می شود با این طرح هم فرار سرمایه خواهیم داشت، هم فرار نخبه 
و هم اینکه بر یک نظریه و مدل مفهومی مشخص و معین استوار 
نیست و نگاه تهدیدآمیز به فضای مجازی و بی توجهی به فرصت ها 
و آینده دارد، پیداســت که این طرح راه به جایی نمی برد. همان 
روزهای اول نگارنده نوشتم طراحان حتی نتوانستند ارتباطی بین 
عنوان طرح و مفاد آن برقرارکنند که عینا در نامه ایرادات مرکز 
پژوهش ها آمده است. ایرادات حقوقی، همان ایراداتی است که از 
طرف دلسوزان فضای مجازی و ارتباط آن با زندگی امروزی آمده 
بود که مورد توجه مرکــز پژوهش ها هم قرار گرفت. ایراداتی که 
با چندین اصل از اصول قانون اساسی ازجمله اصل 57، 84، 86 
و دیگر اصول در این طرح برابر نامه مرکز پژوهش ها آمده است. 
در طرح نمایندگان کمیســیونی پیش بینی شده تحت عنوان 
کمیسیون عالی و اختیاراتی به این کمیسیون داده شده است 
که اختیارات قانونگذاری است، مغایر با ذات تشکیل قوه مقننه 
که وظایف قانونگذاری را برعهده دارد، است. علاوه بر آن تشکیل 
همین کمیسیون عالی هم مغایر با اصول 57 و 60 قانون اساسی 
است. و جالب است در این طرح حق ذاتی مجلس یعنی مداخله، 
استیفای حق مردم، مطالبه، استیضاح و سوال هم ازنمایندگان 
سلب شده است. یعنی در صورتی که این طرح با همین وضعیت 
به تصویب برسد، نخستین کسی که از این طرح متضرر می شود 
و حق ذاتی او گرفته می شود، مجلس است. متاسفانه نمایندگان 
مجلس فعلی ثابت کردند که از واقعیات جامعه دور هستند. یکی 
اعلام می کند که باید جلوی واردات آلات موسیقی را گرفت. 
اما پاسخ نمی دهد که نیاز جامعه به این وسائل را چگونه باید 
برطرف کرد. تنها حرف این نماینده باعث شد در بازار فروش 
آلات موسیقی زلزله ای به وقوع پیوندد که وسائل موجود از ترس 
احتمالی منع واردات به چند برابر قیمت به یک حرف غیرقانونی 
افزایش پیدا کند و ممنوعیت ورود عینک آفتابی به طنز عمومی 
تبدیل شد که نشانه عدم اشراف این دست از نمایندگان به 
واقعیت های جامعه و نیازهای آن است. کاش شورای نگهبان 
در به گفته خود احراز صلاحیت ها به تجربه و احاطه کاندیداها و 
مسائل و موضوعات و مقتضیات روز هم نیم نگاهی می انداخت تا 
تصمیماتی از این دست باعث زحمت نشود. مرکز پژوهش های 
مجلس همان حرف هایی را زد که از ابتدا دلسوزان جامعه و 
اصحاب قلم و رسانه می گفتند اما ظاهرا مرغ همسایه همیشه غاز 
است. مگر اینکه کسی از جامعه خودی همان حرف ها را بزند. باز 
هم تشکر از مرکز پژوهش ها که حرف صاحب نظران را در طرح 
غیرکارشناسی و غیرعملی نمایندگان به صراحت برای ثبت در 
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میلادی به نشانه امید

این است بنده من که او را برگزیدم
او ستیزه نخواهد جست و

نی بشکسته را خرد نخواهد کرد
و حق را به ملت ها بشارت خواهد داد 

جهان در آستانه میلاد پیامبر بزرگ خدا، عیسی بن مریم و نو شدن 
سال میلادی ایستاده است. رنج و شادی همچنان در هم آمیخته اند 
و خیر و شر همچنان در جدالی سخت. آنچه در این سال گذشت:  
جهش های پیاپی کووید 19 بود که با سویه های جدید خود را به 
2022 رسانده است اما واکسیناسیون گسترده سبب شده تا از 
هراس  بی امان مردمان کاسته شود. در این میان بار دیگر مجادلات 
دوگانه علم و دین بر سر زبان ها افتاد و جفاها هم بر دین رفت و هم بر 
علم. حال آنکه این دوگانه سازی از اساس خطایی بزرگ است. علم 
و دین هر دو آمده اند تا انسان به سعادت و شکوفایی و صلح دست 
یابد نه آنکه محملی برای جنگ و تعارض گردد.  در سالی که گذشت 
طالبان با سیطره یافتن بر افغانستان امیدهای بسیاری از مردمان 
افغان را به زندگی امن و امید بسیاری از دینداران را به قرائت رحمانی 
از دین به تاراج داد. مساله مهاجرت و پناهندگی که سال 2021 نیز 
به واسطه طالبانیزه شدن افعانستان و فقر و ناامنی در سراسر جهان، 
شدت داشت،  همواره باعث قدرت گرفتن جریان های ضد مهاجری 
شده که در اساس ریشه در نژادپرستی دارند، تعارض هایی که کام 
جهان را تلخ  کرده اند. این اختلافات و به هم ریختگی های فرهنگی 
به هویت سازی های افراطی دامن می زند که از دل آن بنیادگرایی و 
افراطی گری های دینی و قومی و نژادی سربرمی کشند. در آستانه 
جشن های کریسمس خواب جهان همچنان آشفته است، اما هر 
میلادی نشان از امیدی تازه دارد و جشن میلاد پیامبر صلح و 
دوستی، این امید را در دل زنده نگه می دارد که سرانجام آموزه های 
پیامبرآنکه عشق و برادری و برابری است جهان را نجات خواهد داد.  
موسسه گفت وگوی ادیان در تهران میلاد عیسی ابن مریم را به 
تمام جهانیان و مسیحیان و به خصوص هموطنان مسیحی تبریک 

و تهنیت می گوید.

یـادداشــت

آرمان ملی-  احسان انصاری: دولت به دنبال رشد 8 درصدی اقتصاد و عبور از چالش های اقتصادی است. به همین دلیل در مقطع کنونی زمزمه هایی مبنی برافزایش یارانه 
نقدی به گوش می رسد. هرچند در این زمینه صدای واحدی از تیم اقتصادی دولت به گوش نمی رسد اما احتمال افزایش یارانه های نقدی با توجه به محتوای بودجه1401 
بیش از گذشته است. درعین حال دولت به صورت موازی مذاکرات با کشورهای غربی را نیز در وین دنبال می کند تا در صورت آزادسازی پول های بلوکه شده و لغو تحریم ها 
دستاوردهای مذاکرات را به سیاست های اقتصادی خود تزریق کند. »آرمان ملی« در این زمینه با سید رضا اکرمی نماینده پنج دوره مجلس شورای اسلامی گفت وگو کرده 

است. در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

 دولت به دنبال افزایش یارانه های نقدی است و در حال فراهم کردن زمینه های 
آن است. آیا در شرایط کنونی افزایش یارانه ها می تواند به وضعیت معیشتی مردم 

کمک کند؟این اقدام سبب گرانی های بیشتر نخواهد شد؟
در مجلس هشتم که قانون هدفمندی یارانه ها به تصویب نمایندگان مجلس رسید به عنوان 
نماینده حضور داشتم. بااین وجود باید عنوان کنم حتی یک ماه نیز در موضوع یارانه ها قانونی 
عمل نشد. در قانون ذکرشده بود که50 درصد مابه التفاوت را به مردم بدهند، 30 درصد به تولید 
و 20 درصد نیز برای موارد ضروری در نظر گرفته شود. در عمل هیچ کدام از این مصوبات عملی 
نشد و حتی یک ماه نیز یارانه ها بر اساس آنچه در مجلس تصویب شد به مردم و بخش تولید 
پرداخت نشده است. در شرایط کنونی نیز اگر دولت قصد دارد میزان یارانه ها را افزایش دهد 
باید بر اساس آنچه نمایندگان در مجلس هشتم تصویب کردند عمل کند. امروز به صورت دقیق 
مشخص نیست دولت برچه اساسی به دنبال افزایش یارانه هاست و چه اهدافی را دنبال می کند. 
اگر دولت قصد دارد برای کمک به وضعیت معیشتی مردم این اقدام را انجام دهد باید در ابتدا به 

پیامدهای اقتصادی و اجتماعی آن بیندیشد و همه جوانب را در نظر بگیرد. 
 دولت به دنبال رشد8 درصدی اقتصادی است و این نکته را در بودجه نیز آورده 
است. با توجه به چالش های موجود اقتصادی دولت چگونه قصد دارد این میزان رشد 

را در اقتصاد به وجود بیاورد؟
مسأله مهم در این زمینه نگاه به ظرفیت های داخلی و استفاده از آنهاست. اگر این اتفاق بیفتد 
اقتصاد کشور می تواند با رشد مواجه شود. ما هنوز در موضوع مصرف مشکل داریم. به عنوان مثال 
به رغم هشدارهایی که درزمینه سرد شدن هوا و صرفه جویی در استفاده از گاز و برق داده می شود 
اما در عمل تغییری در میزان مصرف رخ نداده که این موضوع جای تأسف دارد. بدون تردید تغییر 
در وضعیت اقتصادی نیازمند تغییر در رویکردها و استفاده از ظرفیت های اقتصادی است. رشد 
اقتصادی زمانی شکل می گیرد که یک عزم ملی به وجود بیاید. عزم ملی نیز زمانی شکل می گیرد 
که مسئولان نهادهای مرتبط در مقابل هم قرار نگیرند و مواضع آنها بر ضد یکدیگر نباشد. نکته 
دیگر اراده ملی برای حل مشکلات است که باید در کشور به وجود بیاید. در سال گذشته مابین26 
تا36 میلیون تن مواد غذایی دورریز داشته ایم. این موضوع نشان می دهد که میزان مصرف مواد 
غذایی در کشور بیشتر از استانداردهای بین المللی است. در چنین شرایطی یک نهاد و سازمان 
مانند دولت نمی تواند به تنهایی مشکل را حل کند و بلکه حل مشکلات نیازمند اراده ملی است 

که همه باید در آن مشارکت داشته باشند. 

 آیا دولت با توجه به احتمال برداشته شدن تحریم ها رشد8 درصدی را برای 
اقتصاد کشور در نظر گرفته است؟ این رویکرد به چه میزان در مذاکرات هسته ای در 

وین تأثیرگذار خواهد بود؟
ما باید در مرحله اول روی ظرفیت های داخلی خود تأکید کنیم. رهبری سال1400 را سال 
تولید و برداشتن موانع آن نام گذاری کردند. اگر ما درواقع به همین شعار عمل کنیم می توانیم 
در وضعیت اقتصادی کشور تغییرات محسوسی را شاهد باشیم. در چنین شرایطی کشورهای 
غربی و طرفدار برجام به سمت ایران خواهند آمد و برای سرمایه گذاری در ایران پیش قدم 
خواهند شد. نباید شرایط به شکلی باشد که ما برای مذاکره به سراغ آنها برویم. ما در کشور دارای 
ظرفیت های عظیمی برای رشد و توسعه هستیم. ما دارای جمعیت پویا و خلاق، بازار بزرگ و 
قابل توجه و موقعیت ژئوپلیتیکی و جغرافیایی ممتاز هستیم که می تواند زمینه ارتباط تجاری 
و اقتصادی ایران با کشورهای جهان را به وجود بیاورد. متأسفانه ما هنوز هم با چالش بزرگ 
فرافکنی مسئولان مواجه هستیم که تاکنون نیز مرتفع نشده است. به عنوان مثال هنگامی که 
قیمت یک کالا افزایش پیدا می کند کسی به دنبال دلیل آن نیست که آیا عرضه آن کالا کاهش 
پیداکرده و یا اینکه برخی افراد سودجویی می کنند. از سوی دیگر با بلای مصرف در کشور مواجه 
هستیم. برخی از افراد و خانواده ها در مصرف کالاها اسراف می کنند. این اسراف درزمینه های 
مختلف وجود دارد. در چنین شرایطی مسئولان نیز فرافکنی می کنند و به جای اینکه به دنبال 
راه حل باشند یکدیگر را مقصر معرفی می کنند. قانون باید در این زمینه فصل الخطاب باشد. 
همه مسئولان باید بر اساس قانون عمل کنند. در چنین شرایطی است که می توان به حل 

مشکلات کشور امیدوار بود. 
 آقای رئیسی در رقابت های انتخاباتی عنوان کردند7 هزار صفحه برنامه اقتصادی 
برای مدیریت کشور دارند. آیا آثار این برنامه ها از زمانی که دولت کار خود را آغاز 

کرده قابل مشاهده بوده است؟
در طول مدتی که دولت آقای رئیسی روی کار آمده سه اتفاق مهم در کشور رخ داده است. 
نخست اینکه دعوای بین قوا از بین رفته و در شرایط کنونی مشاهده می کنیم نوعی همدلی و 
همراهی در بین سه قوه به وجود آمده و قوا تلاش می کنند به هم کمک کنند که اتفاق مهمی 
بوده است. درگذشته بین قوای سه گانه تنش و درگیری وجود داشت که امروز این وضعیت وجود 
ندارد. بدون تردید این وضعیت ازنظر روانی شرایط تصمیم گیری را بهتر از گذشته می کند و 
می تواند زمینه های تصمیم گیری های مهم را به وجود بیاورد. اگر تصمیمات به صورت عقلایی 

گرفته شود و نهادهای تصمیم گیر به هم کمک کنند امیدوارم که به تدریج بهبودی حاصل 
خواهد شد. این اتفاق نیز نیازمند ارجح دانستن منافع ملی بر منافع شخصی و گروهی است که 
باید موردتوجه مسئولان مربوطه قرار داشته باشد. موضوع دوم تلاش دولت است. در طول مدتی 
که آقای رئیسی مدیریت کشور را به دست گرفته اند سفرهای استانی زیادی رفته و نشست های 
زیادی با نخبگان و کارشناسان به خصوص درزمینه اقتصادی برگزار کرده اند. بدون تردید این 
تلاش ها در تغییر وضعیت اقتصادی و امنیتی تأثیرگذار است و در آینده می تواند شرایط را بهتر 
کند. نکته سوم به موضوع روابط بین المللی بازمی گردد. در هفته های اخیر مذاکرات ایران و 
کشورهای غربی آغازشده و از فضای مذاکرات چنین برمی آید که کشورهای غربی به این نتیجه 
رسیده اند که تنها راه برخورد با ایران گفت وگو، و مذاکره و احترام متقابل است که راه صحیحی 
نیز است. امیدواریم نتیجه مذاکرات بین ایران و کشورهای غربی درنهایت به نتیجه برسد تا 
تحریم های اعمال شده علیه ایران لغو شود. نکته مهمی که در این زمینه وجود دارد این است که 
مردم به عمل دولت چشم دوخته اند و نه شعارهایی که در رقابت های انتخاباتی داده شده است. 
مردم باید تغییر و بهبود وضعیت اقتصادی و معیشتی را در زندگی خود لمس کنند. تنها در 

چنین شرایطی است که دولت می تواند کارنامه قابل قبولی از خود برجای بگذارد. 
 در شرایط کنونی مهم ترین دغدغه مردم موضوع گرانی کالاهای موردنیاز 

آنهاست. آیا دولت در مسیری قرار دارد که بتوان گرانی ها را مهار کند؟
از ابتدای انقلاب اسلامی تاکنون که43 سال از آن می گذرد کشور با فراز و نشیب های زیادی 
درزمینه های اقتصادی، سیاسی و اجتماعی مواجه بوده است. در طول سال های گذشته دهه ای 
وجود نداشته که ما با چالش های مختلف درزمینه اقتصادی، نظامی و یا سیاسی مواجه نبوده ایم. 
این نکته ای است که باید به آن توجه کرد. موضوع گرانی و اقتصاد نیز از ابتدای انقلاب تاکنون 
مطرح بوده است. گرانی در کشور یک شبه به وجود نیامده که بتوان یک شبه آن را از بین برد. این 
وضعیت به شکل های مختلف تا امروز ادامه داشته است. این در حالی است که در برخی مقاطع 
»گران فروشی« نیز به دلیل نوسان قیمت ارز و یا کاهش ارزش پول ملی در کنار تورم قرارگرفته 
است. امروز کشور با مشکلات مختلف داخلی و خارجی مواجه است. به همین دلیل مسئولان 
باید بیش از آنکه به دنبال فرافکنی و متهم کردن یکدیگر باشند با وحدت رویه عمل کنند تا 
این مشکلات کاهش پیدا کند. با گفتاردرمانی و شعار درمانی مشکلات کشور حل نمی شود. 
مشکلات کشور نیاز به عمل درمانی دارد. امروز مهم ترین مشکلات مردم کشور مسائل اقتصادی 
است. در مرحله نخست باید مشکلات معیشتی مردم را به دو قسمت تقسیم کرد. بخش نخست 
مربوط به مشکلات خارجی است که عمدتأ نیز به واردات و صادرات بازمی گردد و بخش دوم 
نیز به سوء مدیریت های داخل کشور ارتباط پیدا می کند. نباید همه مشکلات معیشتی را به 
رویکرد سیاست خارجی کشور گره زد و بلکه باید واقع بینانه به قضیه نگاه کرد. ما باید این نکته 
را بپذیریم که در درون کشور استعدادها و ظرفیت های زیادی وجود دارد که هنوز نتوانسته ایم 

به خوبی از آنها استفاده کنیم. 
 آیا اولویت های مجلس یازدهم بر اساس شرایط جامعه است؟در شرایطی که 
مشکلات اقتصادی مهم ترین مشکل جامعه است چرا موضوعات دیگری در دستور 

کار مجلس قرار می گیرد؟
مشکلات کنونی جامعه تنها مختص به مجلس نیست و بلکه به همه قوا و نهادهای تصمیم 
گیر بازمی گردد. در شرایط کنونی مردم با شرایط سختی زندگی خود را می گذرانند. این در 
حالی است که انصاف نیز از بین رفته است. باید مشخص شود چرا برخی کالاها به یکباره قیمت 
نجومی پیدا می کند و چه دست هایی در پشت پرده وجود دارد. به عنوان مثال چرا یکباره قیمت 
خودرو در کشور به شدت افزایش پیدا می کند و مناسبات اقتصادی جامعه را به هم می ریزد. باید 
دلیل این مسائل مشخص شود و نتایج آن به مردم ارائه شود. بدون شک یکی از دلایل اصلی این 
اتفاقات انحصارگرایی است. معتقدم مجلس در مرحله نخست باید با خود تقابل کند و علاوه بر 
اینکه مشکلات مردم را حل کند جایگاه مجلس که به فرموده حضرت امام)ره( در رأس امور است 
را ارتقا دهد. اگر این اتفاق رخ دهد می توان با نگاهی مثبت به مجلس نگاه کرد و عملکرد آنها 
را تحلیل کرد. در غیر این صورت اگر مجلس گرفتار بازی های سیاسی و جناحی شود و به جای 
اینکه به حل مشکلات مردم بپردازد وقت و انرژی خود را صرف مسائل سیاسی و جناحی کند 
نه تنها مشکلی از کشور حل نکرده، بلکه ممکن است مشکلات جدیدی نیز برای کشور به وجود 
بیاورد. امیدوارم چنین اتفاقی رخ ندهد و انرژی و وقت مجلس بیشتر صرف حل مشکلات مردم 
به خصوص درزمینه اقتصادی شود. در این زمینه همه موظف هستند به مجلس کمک کنند. همه 
باید به مجلس کمک کنند و درعین حال بر عملکرد نمایندگان مجلس نظارت داشته باشند. مردم 
حوزه های مختلف باید از نمایندگان مطالبه گری کنند. ما باید به سمتی حرکت کنیم که مردمی 
مطالبه گر و دغدغه مند به وجود بیاوریم. در چنین شرایطی نماینده هرکدام از حوزه های انتخابیه 

خود را موظف می داند پس از مدت کوتاهی درباره عملکرد خود به مردم گزارش ارائه کند. 

  سید رضا اکرمی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

افزايـــش يارانـــه ها 
»دليـــل« می خواهد

در پرداخت یارانه ها حتی یک ماه هم قانونی عمل نشد
 مردم به عمل دولت چشم دوخته اند نه شعار و وعده

دولت باید مشخص کند چرا قصد دارد یارانه ها را افزایش دهد
 دولت بر اساس مصوبه مجلس هشتم درباره یارانه ها عمل کند

 مجلس نباید گرفتار بازی های سیاسی و جناحی شود

 ارزیابی شما از دور هشتم مذاکرات وین چیست؟
ایران دو سند را به عنوان متن پیشنهادهای خود به طرف های 
مذاکره کننده در برجام ارائه داده است و قرار است راجع به این دو 
سند بحث و مذاکره صورت بگیرد و طرف مقابل نقطه نظرهای خود را 
مطرح کند. طرف ایرانی هم مصر بر اجرای این دو سند است. به نظر 
می رسد با وجود اینکه متن این دو سند پیشنهادی ایران منتشر نشده 
است، نمی توان تحلیل دقیقی ارائه داد ولی آنطور که اعلام شده یکی 
از این دو سند به چگونگی لغو تحریم ها مربوط است و سند دیگر هم 
در مورد چگونگی بازگشت ایران به تعهدات خودش است. حالا به نظر 
می رسد که دو طرف مذاکره کننده یعنی ایران و 1+4 باید همچنان این 
گفت وگو ها را ادامه  دهند تا به یک سند مشترک برسند چراکه به هر 
حال قاعده این نوع مذاکرات در همه جا این است که دو طرف براساس 
یک سند مشترک شروع به مذاکره کنند و هنوز به سند مشترک دو 
طرف نرسیده اند. من امیدوارم که در این دور از مذاکرات، دو طرف به 
یک سند مشترک برسند تا حداقل کلیات را قبول کنند و پس از آن، 

مذاکرات در مورد جزئیات ادامه پیدا کند. 
 گویا فرانسوی ها موضع سخت تری اتخاذ کرده اند. فکر 
می کنید تا چه حد این تغییر موضع به انتخابات ریاست 

جمهوری فرانسه ارتباط دارد؟
به نظر من این تعبیر خیلی دقیق نیست. وزیر خارجه آلمان هم 
اظهارات خیلی تندی داشت، قبل تر از آن و خارج از چارچوب معمول 
مذاکرات، وزیر امور خارجه انگلیس صحبت کرد. اینکه بگوییم فرانسه 
مواضع تندتری دارد جمله دقیقی نیست، کلا اروپایی ها در این دور از 
مذاکرات نسبت به آمریکا مواضع تندتری اتخاذ می کنند. البته به دلیل 
اینکه آمریکا در روند مذاکرات نیست، شاید یکی از دلایلش همین باشد 
ولی به نظر می رسد تروئیکای اروپایی حاضر در مذاکرات وین مواضع 
تندی دارند و زیاده خواهی می کنند. در واقع مواضع حداکثری را مطرح 

می کنند تا شاید در طول مذاکرات دوطرف به یک حداقلی برسند. 
 تاثیر رژیم صهیونیستی بر روند مذاکرات چیست؟

به خوبی می دانید که رژیم صهیونیستی مخالف هرگونه توافق با 
ایران است و این در حالی است که آمریکای ها به دنبال توافقی هستند 
که از نگاه آنها برجام را کامل کند، چراکه به زعم آمریکایی ها، برجام 
ناقص است و می خواهند کاملش کنند. اینکه آمریکایی ها با رژیم 
صهیونیستی پیرامون پرونده هسته ای و مذاکرات برجامی تبادل 
نظر دارند به خاطر این است که رژیم صهیونیستی متحد استراتژیک 
آمریکا در خاورمیانه است و نارضایتی رژیم صهیونیستی از این توافق 
به دلیل لابی رژیم صهیونیستی در کنگره است که می تواند مشکلاتی 
در داخل آمریکا به وجود بیاورد. اما نباید فراموش کرد که نباید رژیم 
صهیونیستی را خیلی بزرگ کرد و آنقدر مهم فرض کرد که بتواند 
کارشکنی کند و تاثیرگذار باشد چنانکه در دوره اوباما مشاهده کردیم 
که به رغم همه تلاش های نتانیاهو برای به عدم حصول توافق اما توافق 
برجام حاصل شد چون هیات حاکمه آمریکا می خواست که این توافق 
به دست  آید. بنابراین درست است که مخالفت رژیم صهیونیستی 
نقش تاثیر گذار دارد و در این حد که در کنگره نفوذ دارد یا در سیاست 
خارجی آمریکا تاثیرگذار است ولی در این حدی نیست که آمریکا 
واقعا بخواهد که به توافق برسد و رژیم صهیونیستی مانع آن بشود. 
تاثیر گذاری رژیم صهیونیستی برداشت اشتباه است که متاسفانه در 
ایران طوری تبلیغ می شود تا زمانی که ما با رژیم صهیونیستی کنار 
نیاییم این مسأله حل شدنی نیست در حالی که این گونه نیست. به 
هر حال ایالات متحده آمریکا با رژیم صهیونیستی اتحاد استراتژیک 
دارد اما اختلافاتی هم نه تنها فقط راجع به ایران بلکه در مورد سایر 
موضوعات دیگر هم اختلاف داشتند. موضوعی که ایران درصدد تحقق 
آن است در پایان دادن به تحریم هایی تعریف می شود که در برجام پیش 

بینی شده است ولی آمریکا و اروپا تعهدات خود را اجرا نکردند، بنابراین 
ایران به دنبال اجرای تعهداتی است که در چارچوب برجام پذیرفته 
شده بود ولی اجرا نشده است. طرف ایرانی تعهدات خودش را اجرا کرد 
ولی وقتی به نتیجه نرسید طی پنج مرحله این تعهدات را کاهش داده 
و طبق قانون مصوب مجلس شورای اسلامی هم همچنان دارد کاهش 
می دهد. حالا باید دید طرف آمریکایی می پذیرد به برجام بازگردد و 
تعهداتی را که اجرا نکرده است اجرا بکند یا نه، تا زمینه برای بازگشت 

ایران به اجرای تعهدات خودش فراهم بشود.
 روسیه در مورد اوکراین با اروپا درگیر است و از طرف دیگر 
در مذاکرات 1+4 حضور دارد. آیا بحران اوکراین می تواند در 

مواضع روسیه در مذاکرات برجام تاثیر بگذارد؟
سیاست یعنی همین کشورها در یک زمینه هایی با هم اشتراک 
نظر دارند و در یک زمینه هایی دچار اختلاف نظر می شوند. در دنیای 
سیاست دو کشوری را نمی توان یافت که در همه زمینه ها دارای توافق 

و اتحاد نظر باشند. اگر به یاد داشته باشید روسیه در سال های 1392 
تا 1394 درگیری زیادی در موضوع سوریه داشت چنانکه موافق 
برکناری بشار اسد نبود و از باقی ماندن او در قدرت حمایت کرد چون 
نمی خواست که یک دولت آمریکایی در دمشق به قدرت برسد. روسیه 
در همان مقطع در مذاکرات برجام هم حضور داشت و توافق برجام 
حاصل شد. اگر در فضای مجازی یک جست وجوی ساده انجام بدهید 
متوجه خواهید شد که همان زمان عده ای مطرح می کردند که روس ها 
از پشت خنجر می زنند و چون اهمیت اوکراین برای روسیه زیادتر است 
به معامله بر سر سوریه خواهد پرداخت یعنی سوریه را می فروشد و 
اوکراین را می گیرد، در حالی که چنین نشد، برای اینکه منافع روسیه 
در شرق مدیترانه در بندر طرطوس از زمان شوروی بوده و ربطی به 
اسد نداشت و این موضوع که ذکر کردم، سابقه طولانی دارد.  الان هم 
اختلاف روسیه با اتحادیه اروپا بر سر اوکراین یک موضوع مهم است 
ولی به آن معنا نیست که چون آنجا درگیر است، مثلا روی موضوع ایران 

معامله می کند. روسیه بر اساس منافع خود عمل می کند، همچنانکه 
چین، اتحادیه اروپا و آمریکا و حتی ایران بر اساس منافع خودشان عمل 
می کنند. استثنا کردن روسیه اصلا درست نیست و در ضمن اگر منافع 
روسیه اقتضا کند، ممکن است در مورد ایران هم معامله کند اما قرائن و 
شواهد حاکی از این امر نیست که روسیه بر سر ایران معامله می کند تا 
اوکراین را بگیرد. دلیلش هم این است که موضوع اوکراین یک موضوع 
ریشه ای و اختلاف مبنایی روسیه با غرب است. روسیه مخالف گسترش 
ناتو در اوکراین است و به شدت به دنبال آن است که دولت متمایل به 
روسیه در کیف قدرت را داشته باشد نه دولت غربگرا.  اوکراین جایگاه 
راهبردی در سیاست خارجی روسیه دارد ولی تاثیر تعیین کننده در 
روند مسائل برجام ندارد. از نگاه روس ها مسأله برجام مسأله عدم اشاعه 
سلاح هسته ای است و این موضوع در جای خودش بحث عمده ای بوده 

که روس ها دنبال کردند. 
 به نظر شما آیا ضرورت دارد در صورت حصول توافق در 
مذاکرات وین به چاره اندیشی برای مقطعی پرداخته شود که 

آمریکا درصدد خروج مجدد از برجام باشد؟
یک بحث و ملاحظه مبنایی در مورد برجام و مذاکرات فعلی 
هسته ای در وین وجود دارد که آن هم این است اگر آمریکا توافق کرد و 
بعد زیر آن زد چه اقدامی باید انجام داد. عده ای می گویند آمریکا ممکن 
است توافق کند و به برجام برگردد اما پس از مدتی از آن خارج شود. در 
چنین شرایطی که در برجام حضور ندارد نمی تواند اقدام به فعال کردن 
مکانیسم ماشه کند. من به آن دسته از افراد که دارای چنین نظری 
هستند یادآور می شوم که توافقات بین المللی هیچ ضمانت اجرایی 
ندارد و ضمانت اجرایی توافقات بین المللی دوطرفه است یعنی مادامی 
که می خواهند، اجرا می کنند و مادامی نمی خواهند، اجرا نمی کنند. 
شما تجربه تاریخی ما را مشاهده کنید که قرارداد 1975 الجزایر بین 
ایران و عراق را مجلس هر دو کشور تصویب کردند ولی صدام به راحتی 
آن را پاره کرد و زیر پا گذاشت. در خود آمریکا هم سابقه  دارد توافق 
موشک های میان برد با روسیه را کنگره آمریکا تایید کرده بود اما 
ترامپ با یک دستور از این پیمان خارج شد )پیمان منع موشک های 
هسته ای میان برد هر دو کشور را ملزم به از بین بردن موشک های 
کروز و بالستیک زمینی با برُد حدود 300 تا 3400 مایل می کند و در 
سال 1987 بین دو کشور آمریکا و اتحاد جماهیر شوروی امضا شد( یا 
قبل تر در مورد پیمان ABM، که آن هم در مورد منع تولید و آزمایش 
موشک های ضد موشک بود که در دوره ریاست جمهوری بوش پسر 
آمریکا به طور رسمی در دسامبر 2001 اعلام کرد آن پیمان را ظرف 
شش ماه کنار می گذارد، که همین کار را هم انجام داد با اینکه هر دو 
مجلس کشورهای روسیه و آمریکا آن را تصویب کرده بود بنابراین اگر 
ما می خواهیم واقعا مطمئن باشیم که توافق ما با 1+5 یک توافق پایدار 
خواهد بود باید تلاش کنیم طوری توافق امضا شود که هر دوطرف به 
خودشان اجازه ندهند از پیمان خارج شوند، چراکه به هر دلیلی که 
بخواهند از برجام خارج شوند، نمی توان طبق قوانین بین الملل مانع آن 
شد. مثلا حقوقدانان پیشنهاد می کنند در بخشی از توافقات گنجانده 
شود که اگر یکی از طرفین بخواهد از پیمان خارج شود، طرف مقابل 
حق انجام یکسری از اقدامات را داشته باشد یعنی از قبل بداند اگر از 
توافق خارج شود طرف مقابل اقداماتی را که از قبل مشخص شده را 
انجام خواهد داد. آن اقدامات باید طوری باشد طرفی را که قصد خروج 
دارد به تجدیدنظر وادار کند. یعنی به قدری نقش بازدارنده داشته باشد 
که به خودش اجازه ندهد که چنین تصمیمی اتخاذ و اجرا کند. مهم این 
است که از قبل برای آن پیش بینی های لازم صورت گرفته باشد. در این 
زمینه به نظر من آمریکا بر اساس منافع خودش عمل می کند و ما باید 
در توافق به یک نحوی پیش بینی کرده باشیم که اگر خارج شد ما چه 

اقداماتی را انجام بدهیم که به نظرم این امر شدنی است.

   سید محمد علی ابطحی 
  رئیس موسسه گفت وگوی ادیان

حسن بهشتی پور در گفت وگو با »آرمان ملی« : 

 واقع بيني در سياست خارجي؟ 
 - روسيه هم ممكن است ايران را قرباني كند

در مواردي مواضع اروپا از آمریکا تندتر است؛ همچنین نباید اسرائیل را بزرگ کرد
 
  

توافقات بین المللی هیچ ضمانت اجرایی ندارد
 
نباید رژیم صهیونیستی را خیلی بزرگ کرد      

 
  

آرمان ملی: قطار مذاکرات هسته ای پس از توقفی کوتاه دوباره در روزهای آینده در وین به حرکت درخواهد آمد، با وجود 
کارشکنی برخی از طرف های اروپایی حاضر در مذاکرات1+4 ارزیابی بسیاری از کارشناسان از مثبت بودن روند مذاکرات 
حکایت می کند. با این حال هنوز نمی توان با قطعیت از دستیابی به توافق سخن گفت. در همین راستا میخائیل اولیانوف، نماینده 
روسیه در سازمان های بین المللی واقع در وین روز جمعه در توییتی نوشت: مذاکرات وین درخصوص برجام در عرض سه روز 
از سرگرفته خواهد شد. طی دور اخیر، مذاکره کنندگان بنا را برای حصول پیشرفت فوری چیدند. ما باید خود را در جهت پایان 
یافتن موفق و هرچه سریع تر مذاکرات -  ترجیحا تا اول فوریه -  سوق دهیم. اولیانوف در توییت دیگری خطاب با خبرنگار وال 
استریت ژورنال که  نوشته بود »روسیه به سیر زمانی پایان دادن مذاکرات تا ماه ژانویه یا اوایل فوریه ملحق شد«، عنوان کرد: 
بله این بازه زمانی )مدنظر( است اما ضرب الاجل نیست. ضرب الاجل های ساختگی مضر هستند. پیشرفت در مذاکرات وابسته 
به عوامل زیادی است و نمی تواند زودتر به طور دقیق محاسبه شوند. در این مرحله، اوایل فوریه بازه زمانی واقع گرایانه ای 
حساب می شود. تحولات مربوط به برجام حسن بهشتی پور، کارشناس مسائل بین الملل با »آرمان ملی« به گفت وگو پرداخت 

که در ادامه می خوانید.


